
lnuussutissarsiornerrnut, Sulifieqarnermut Niuernermullu NaalakkersuisoqariikDepanementet for Erhverv, Arbejdsmarked og HandelMedlem af Inatsisartut Naaja H. Nathanielsen, inuit Ataqatigiit/HERSvar på §37 spørgsmål nr. 176 vedrørende turismel medfør af lnatsisartuts forretningsorden §37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål lilNaalakkersuisut vedrørende turisme. Spørgsmålet er henvist til besvarelse på mitområde.1. En del af turismepotentialet befinder sig uden for de største byer. Det eren kendt sag at det udenfor disse byer er vanskeligt at skaffe finansieringtil selv mindre erhvervsinvesteringer. Hvordan vil Naalakkersuisut heltkonkret gøre det nemmere for mindre erhvervsdrivende at skaffefinansiering til etablering eller udbygning af deres virksomheder. Jegtænker ikke alene på turistoperatører der direkte udbyder oplevelser tilturister, men også på overnatningsmuligheder, cafeer, kunsthåndværkereog lignende virksomheder der er med til at skabe gode rammer omturismen.Svar:På FM2015 blev sammenskrivningen af de to koncessionslove hhv. til ørredfiskeri og tilturistvirksomhed i udvalgte landområder enstemmigt vedtaget iform af Inalsisartutlov nr.15 af 3. juni 2015 om ændring af Inatsisartutlov nr. 19 af 3. december 2012 omkoncession til turistvirksomhed i udvalgte landområder.Dermed er der nu kun én lov når det gælder koncessioner til turistvirksomhed. Dette ermed til at skabe gennemsigtighed for virksomhederne, således at der også kun er énmyndighed, som virksomhederne skal kontakte iforbindelse med en ansøgning omkoncession.Naalakkersuisut mener, at muligheden for at tildele koncessioner til bestemteturistaktiviteter er afgørende for muligheden for at tiltrække investeringer til projekter.Rammelovgivnlngen har været en af prioriteterne i den gældende turismestrategi. Medden seneste sammenskrivning er rammerne på plads. Den kommende turismestrategivil derfor have fokus på at få udlagt nogle områder til koncession, således at der netopskabes rammer og muligheder for at tiltrække investeringer.Derudover eksisterer erhvervsstøtteordninger, som administreres af GreenlandBusiness. Her kan bl.a. søges om produktudviklingssløtte til etablering og udvidelse afvirksomheder.2. Kan Naalakkersuisut se en fordel i at etablere en uddannelse med fokuspå turisme i Tasiilaq, der grundet sin beliggenhed er oplagt destination forturister der kommer til landet via Island? Hvis ja, hvilken type uddannelseagter Naalakkersuisut at etablere i Tasiilaq og hvornår? Hvis nej, hvad erbegrundelsen for ikke at tage et sådant initiativ?NAALAKKERSUISUTGOVERNMENT 0F GREENLAND Åh27-072015Sag; nr. 2015 - 5417Postboks 1601390D NuukTlf. (+299) 34 50 O0Fax (+299) 32 56 00Ermail: isiin@nanoq.glwww.nanoq.g|



Svar:Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke har oplyst, at der allerede eruddannelser målrettet turismeområdet på Campus Kujalleq, der skal uddanne til detnationale turismeerhverv. Konkret er der tale om uddannelsen som arktisk turistguide oguddannelsen som serviceøkonom.Campus Kujalleq er løbende i dialog med erhvervet samt kommuner for at sikre, atuddannelserne kan benyttes i hele landet. Som en del af dette agter Campus Kujalleq atpåbegynde en praksis, hvor dele af uddannelsesforløbet henlægges til kysten.Derudover arbejder Campus Kujalleq på at kunne udbyde en Adventure Guideuddannelse.Naalakkersuisut har pt. ingen planer om at starte turismeuddannelseri andet regi endCampus Kujalleq. Dette både ud fra faglige og økonomiske betragtninger, da søgningentil uddannelserne ikke er af et sådant omfang, at en god driftsøkonomi ej heller et stærktfagligt miljø kan sikres, såfremt uddannelse inden for turisme skulle etableres itilknytning til mere end en uddannelsesinstitution. l forlængelse heraf, så harNaalakkersuisut ingen planer om at etablere en turismeuddannelse i Tasiilaq, der villevære parallel med den eksisterende turismeuddannelse på Campus Kujalleq,3. Hvordan vil Naalakkersuisut stille sig overfor en forslag om at give tilskudtil turistoperatører der tager imod praktikanter? Hvordan vilNaalakkersuisut sikre at flere unge får direkte erfaring til turismen sommuligt og attraktivt erhverv?Svar:Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke har oplyst, at der i henhold til§15, stk. 1 i Inatsisartutlov nr. 12 af 22. november 2011 om uddannelsesstøtte ydesstøtte til arbejdsgivere iforbindelse med ansættelse aflærlinge. Disse tilskud afholdesover hovedkonto 40.02.06, Stipendier og børnetillæg. Dette omfatter ogsåturistoperatører, der ansætter lærlinge fra anerkendte erhvervsuddannelser.Naalakkersuisut har ikke planer om at give særlige fordelagtige støtteordninger tilturisterhvervet i forbindelse med ansættelse af lærlinge.Det er desuden Naalakkersuisuts opfattelse, at målsætningen om at fremme de ungesmuligheder for arbejde indenfor turismen sikres bedst gennem en samlet udvikling afturisterhvervet. En samlet udvikling af turisterhvervet må forventes at skabe øgetbeskæftigelse indenfor erhvervet.Her er Naalakkersuisuts primære opgave at skabe de bedst mulige rammevilkår forudvikling af turismen. Her kan igen henvises til loven om koncession til turistvirksomhedi udvalgte landområder, der har til hensigt at skabe bedre mulighed for at tiltrækkeinvesteringer og derigennem skabe mulighed for beskæftigelse.Under FM15 blev det desuden vedtaget at omlægge og markant sænke afgiften forkrydstogtsskibe. Derudover har Naalakkersuisut fokus på en langsigtet plan forudviklingen af de grønlandske lufthavne, som bl.a. skal medvirke til øget tilgængelighed.Disse initiativer foretages således som led i bestræbelserne på at skabe de bedstmulige rammevilkår for udvikling af turisterhvervet.4. Jeg kan forstå at både ved Ittoqqortoormiit har svært ved at opnå p-godkendelse idet deri en del af fjorden ikke er VHF-dækning, menbenyttes satellittelefoner. Har Naalakkersuisut konkrete planer om at løftedenne problemstilling overfor Søfartsstyrelsen? Hvis ja, hvornår oghvordan?Svar:



Jeg har i forbindelse med dette spørgsmål henvendt mig til den ansvarlige på omrâdet,Knud Kristiansen, Naalakkersuisoq for Bolig, Byggeri og Infrastruktur som oplyserfølgende:På søfartsområdet er der løbende dialog med Søfartsstyrelsen og andre myndighederom at fremme sikkerheden til søs. I den forbindelse skal jeg gerne få undersøgt om ensatellittelefon kan gøre det ud for en VHF ved en p-godkendelse uden at det går påkompromis med sikkerheden. Endvidere er der på teleområdet løbende dialog mellemGrønland og Danmark om at forbedre VHF-dækningen.Inussiarnersumik inuulluaqqusillungaMed venlig hilsen


